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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Leefmilieu, Natuurbehoud en
Ruimtelijke Ordening organiseerde op donderdag
10 oktober 2002 een gedachtewisseling met me-
vrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leefmilieu
en Landbouw, over de uitvoering van de resolutie
van het Vlaams Parlement van 23 mei 2001 be-
treffende de inplanting van GSM-masten (Parl. St.
Vl. Parl. 2000-2001, nr. 418/4).

I. Toelichting door minister Vera Dua

Minister Vera Dua verklaart dat de Vlaamse rege-
ring zich in mei 2001 achter de inhoud van de reso-
lutie heeft geschaard. De administratie van de mi-
nister is lang en intensief bezig geweest met de
voorbereiding van de uitvoering van de resolutie.
De resolutie kan en zal grotendeels kunnen uitge-
voerd worden. Maar enkele juridische adviezen
wezen op een mogelijke onuitvoerbaarheid van be-
paalde onderdelen, zoals het onderbouwen van de
afstandsregel. Als alternatief heeft de minister een
aanvulling van de Vlarem-normen (Vlaams regle-
ment milieuvergunningen) voorbereid, waarvoor
de procedure bij de Inspectie van Financiën mo-
menteel loopt. Verwacht wordt dat de wijziging
over enkele weken besproken kan worden door de
Vlaamse regering.

Het probleem is volgens minister Dua dat in de re-
solutie van 23 mei 2001 wordt aanbevolen om
GSM- en andere zendantennes voortaan niet al-
leen meldingsplichtig, maar ook vergunningsplich-
tig te maken, afhankelijk van de afstand tussen de
masten en de bebouwing. GSM- en andere zend-
masten die worden ingeplant op minder dan 300
meter van scholen of ziekenhuizen zouden volgens
de resolutie behandeld moeten worden als milieu-
vergunningsplichtige inrichtingen van klasse 2,
waardoor ook een voorafgaand openbaar onder-
zoek verplicht wordt. De andere zendantennes
zouden enkel als meldingsplichtig (klasse 3) wor-
den ingedeeld. Dit voornemen botst op enkele
maatschappelijke, juridische en administratieve be-
zwaren. De afstand kan onmogelijk een basis zijn
om voor één bepaald bouwwerk een afzonderlijke
vergunningsprocedure te volgen.

Het indelingscriterium afhankelijk maken van de
afstand tot scholen of ziekenhuizen stuit op juridi-
sche bezwaren. Als een school of een ziekenhuis
wordt gebouwd in de buurt van een mast, zou dat
tot gevolg hebben dat de mast in overtreding is.
Het decreet inzake milieuvergunningen voorziet

echter niet in de mogelijkheid om achteraf door
externe omstandigheden vergunningsplichtig te
worden.

Bovendien zou de invoering van een vergunnings-
plicht de netwerkbeheerders verplichten voor alle
bestaande masten die voldoen aan het indelingscri-
terium klasse 2, een vereenvoudigde milieuvergun-
ningsaanvraag in te dienen. Dat zou alleen maar
leiden tot extra administratief werk voor de lokale
besturen, zonder dat de bestaande situatie wijzigt.

Verschillende doelgroepen merkten volgens de mi-
nister op dat een klassenverschil invoeren op basis
van de afstand tot een plaats waar veel mensen
aanwezig zijn, de bevolking onnodig ongerust zou
maken. Afstand is immers niet de enige parameter
die de hoeveelheid niet-ioniserende straling be-
paalt waaraan men is blootgesteld.

De belangrijkste bekommernis moet zijn om de be-
volking te informeren en te betrekken. Het open-
baar onderzoek voor inrichtingen van klasse 2 is
passief : de aanvraag wordt op de inplantingplaats
en in het gemeentehuis aangeplakt. Op die manier
wordt de bevolking onvoldoende betrokken. In het
voorstel van de minister wordt niet in een klassiek
openbaar onderzoek voorzien, maar er wordt wel
getracht het publiek op een andere manier uitge-
breider te informeren.

In het koninklijk besluit van 29 april 2001 houden-
de de normering van zendmasten voor elektromag-
netische golven tussen 10 MHz en 10 GHz, wordt
het toezicht op de federale stralingsnormen vastge-
legd. Deze federale bevoegdheid wordt uitgevoerd
door het BIPT (Belgisch Instituut voor Postdien-
sten en Telecommunicatie). De gewestelijke over-
heden en gemeentebesturen kunnen een beroep
doen op het BIPT bij klachten en twijfel over de
naleving van de blootstellingnormen. De federale
minister van Volksgezondheid, Consumentenzaken
en Leefmilieu heeft een informatiecampagne ge-
start. Op een website (http://www.infogsm.be)
wordt het publiek geïnformeerd over de evoluties,
regelgeving en gezondheidseffecten. In het hoofd-
stuk Beleidsondersteuning van het Steunpunt Mi-
lieu en Gezondheid wordt bepaald dat zo veel mo-
gelijk informatie zal worden verspreid over de
blootstelling aan lage doses. In de resolutie wordt
ook gevraagd om het wetenschappelijk onderzoek
over de gezondheidseffecten uit te breiden.

Het koninklijk besluit van 29 april 2001 werd op 21
december 2001 gewijzigd, na overleg met de gewes-
ten. Een grotere openheid over straling is een van
de nieuwigheden. Elke GSM-operator wordt ver-
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plicht om, volgens instructies van het BIPT, een
technisch dossier samen te stellen vooraleer een
nieuwe mast in gebruik wordt genomen. Daaraan
wordt een conformiteitsattest gekoppeld. Het tech-
nisch dossier voor de bestaande antennes moet ge-
maakt worden vóór 31 december 2006.

Het gewijzigde KB bepaalt evenwel niet hoe de in-
formatie bezorgd moet worden aan de bevolking.
Dat is immers geen federale bevoegdheid.

De Vlaamse regering heeft in het zogenaamde zo-
merakkoord van 21 juni 2002 beslist een ontwerp
van decreet inzake integrale voorwaarden voor te
bereiden. Daarin moet de decretale basis worden
gelegd voor de invoering van een systeem waarbij
aan een bepaalde categorie van bedrijven of ver-
gunningsplichtige activiteiten – met een beperkte
milieu-impact en een homogeen karakter – een
aantal voorwaarden wordt opgelegd. Wie aan die
voorwaarden voldoet, is niet vergunningsplichtig,
maar wel meldingsplichtig.

Volgens minister Vera Dua zal zendapparatuur
voortaan aan een aantal voorwaarden moeten vol-
doen zodat ze – zonder gevaar voor de volksge-
zondheid, met voldoende flankerende informatie
en zonder dat de overheid zich vooraf over de toe-
laatbaarheid moet uitspreken – gebruikt kan wor-
den. Omdat GSM-masten een goed voorbeeld zijn
van een activiteit die past binnen het ontwerp van
decreet inzake integrale voorwaarden, wil de mi-
nister voorstellen om over de GSM-problematiek
een integraal voorwaardenpakket op te maken,
eens het decreet is goedgekeurd.

Eén van de voorwaarden kan dus zijn dat alle ge-
gevens openbaar gemaakt moeten worden. Omdat
het nog een tijd zal duren voor het ontwerp van de-
creet kan worden ingediend en goedgekeurd,
wordt enerzijds een protocol afgesloten tussen de
overheid, de gemeenten en de operatoren en an-
derzijds een omzendbrief verstuurd naar de lokale
besturen. In het samenwerkingsprotocol wordt be-
paald dat alle technische gegevens over de mast
nog voor de installatie ervan verspreid moeten
worden. In de omzendbrief wordt gewezen op de
engagementen uit het protocol. De gemeenten die-
nen de technische gegevens en conformiteitsattes-
ten te bewaren en ter beschikking te stellen van de
burgers. De omzendbrief zal de gemeenten ook
vragen de omwonenden te informeren wanneer
een nieuwe mast wordt geplaatst.

Het toezicht op de blootstellingnorm is een federa-
le bevoegdheid. In de omzendbrief wordt daarom
uitgelegd hoe en onder welke voorwaarden de bur-

gers en de lokale besturen een beroep kunnen
doen op het BIPT. Nu is het zo dat vragen naar
controlemetingen op verschillende manieren wor-
den gesteld. Alle gemeenten zullen hun burgers
voortaan op dezelfde manier kunnen informeren.
Ten slotte wordt in de omzendbrief ook gewezen
op de informatiecampagnes en wordt informatie
gegeven over het wetenschappelijk onderzoek.

Deze tijdelijke oplossing gaat dus een regeling via
integrale voorwaarden (in uitvoering van het ont-
werpdecreet milieuvoorwaarden) vooraf.

II. Algemene bespreking

Mevrouw Riet Van Cleuvenbergen verklaart dat de
resolutie van het Vlaams Parlement toch zinvol is,
omdat er nog dagelijks vragen worden gesteld over
de inplanting van GSM-masten. Het lid vindt de
geplande omzendbrief om die reden een goed ini-
tiatief.

Mevrouw Van Cleuvenbergen wijst er voorts op
dat er steeds meerdere partners betrokken zijn :
enerzijds de bevolking, die vaak emotioneel rea-
geert, anderzijds de GSM-operatoren en tot slot de
lokale besturen, die tussen twee vuren zitten. De
lokale besturen moeten met hun concrete vragen
terecht kunnen bij de bevoegde administratie. Een
aanspreekpunt lijkt dan ook aangewezen.

Het lid meent te kunnen vaststellen dat heel wat
masten zodanig ingeplant worden dat geen nieuwe
vergunning gevraagd moet worden. Enkel anten-
nes hoger dan vijf meter zijn vergunningsplichtig,
maar op bestaande antennes kan wel worden bijge-
bouwd. Dat roept vragen op.

Mevrouw Van Cleuvenbergen wijst ook op de situ-
atie van de radioamateurs, die eveneens getroffen
worden door de regelgeving inzake antennes. Het
mag niet de bedoeling zijn de uitoefening van deze
hobby onmogelijk te maken.

Verder kan ook de zendapparatuur van de politie
getroffen worden door de regeling. De resolutie
heeft dus meer geraakt dan oorspronkelijk de be-
doeling was. Misschien moet er nagegaan worden
welke uitzonderingen kunnen worden toegestaan.

De heer Johan Malcorps wijst erop dat de resolutie
het niet heeft over aspecten van ruimtelijke orde-
ning. De resolutie betreft vooral de mogelijke
schadelijke effecten op milieu en gezondheid.
Omdat daarover in de wetenschappelijke literatuur
geen eensgezindheid bestaat, moet inzake gezond-
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heid het voorzorgsprincipe worden toegepast. De
CD&V-indieners van de resolutie wilden aanvan-
kelijk afstandsregels vastleggen, maar daarvoor be-
stonden er te weinig wetenschappelijke gegevens.
Daarom werd het voornemen in de resolutie afge-
zwakt tot een onderscheid op basis van de afstand
van scholen en ziekenhuizen. Dat kan dan weer
niet wegens de discriminatie.

De heer Malcorps kan zich niet van de indruk ont-
doen dat de operatoren vrij spel krijgen. Het is niet
aanvaardbaar dat zij in het holst van de nacht er-
gens een GSM-mast neerzetten. Daarom moet er
minstens op aangedrongen worden dat de operato-
ren met de lokale besturen overleggen en dat die
laatste inspraak krijgen over mogelijke alternatie-
ven, die er zeker in landelijke gebieden toch wel
zijn.

Een aantal gemeentebesturen doet veel inspannin-
gen op dat vlak, maar stuit op een aantal wettelijke
beperkingen. Overleg en inspraak zouden daarom
in het protocol kunnen worden opgenomen en ook
als aanbeveling aan de lokale besturen worden ge-
geven.

De heer Patrick Lachaert betwist dat een GSM-
mast zonder verwittiging in het holst van de nacht
kan ingeplant worden. Hij wil het probleem beslist
niet opkloppen : de meeste lokale besturen sprin-
gen omzichtig met de inplanting om. In Merelbeke
bleek uit een hoorzitting dat het aangewezen is om
een straal van 50 meter in acht te nemen ; het ge-
meentebestuur respecteert die norm. Het lid bena-
drukt dat het onderwerp genuanceerd moet bena-
derd worden. Niet alle studies halen negatieve as-
pecten aan. Zo is er bijvoorbeeld een studie die
stelt dat het hoofdrekenen gestimuleerd wordt bij
kinderen die een GSM gebruiken.

De heer Jacky Maes repliceert dat de agressiviteit
van de operatoren geenszins verminderd is : ze pro-
beren tersluiks uit te breiden. Zolang niet geweten
is of de inplanting van GSM-masten al dan niet
schadelijk is, moet het voorzorgsprincipe gehan-
teerd worden en moet worden uitgegaan van we-
tenschappelijke methodes die exact de blootstel-
ling aan stralen kunnen bepalen. Vraag blijft wat er
moet gebeuren met GSM-masten die er al jaren
staan, zonder vergunning.

De heer Jef Van Looy wijst op het bestaan van een
federale stralingsnorm. Grafisch voorgesteld heeft
de straling van een GSM-mast de vorm van een pa-
raplu. Onder de paraplu is er nauwelijks straling,
maar wat als de rand daarvan op een afstand van
50 meter zit ? 

Het lid is er verder van overtuigd dat er geen mas-
ten worden ingeplant zonder overleg met de ge-
meente. Maar elke gemeente die de bevolking con-
sulteert, krijgt nul op het rekest.

Voor mevrouw Marleen Van den Eynde is commu-
nicatie met de bevolking zeer belangrijk. Zo is bij-
voorbeeld vastgesteld dat straling van een GSM-
mast de werking van een pacemaker kan verstoren.
Hoe kan hiervoor een oplossing geboden worden
in afwachting van een wettelijke regeling ?

Minister Vera Dua weet dat in bepaalde gevallen
GSM-masten werden geplaatst zonder dat de om-
wonenden op de hoogte waren. Daarom vindt de
minister het niet slecht dat een protocol en een
omzendbrief een bepaalde deontologie zouden op-
leggen. Het federale niveau en de diverse gewest-
ministers hebben zeer lang onderhandeld over het
probleem van de GSM-masten en hun mogelijke
straling. Ze hebben uiteindelijk beslist voor de stra-
lingsnorm een voorzorgsfactor van 200 te hanteren.
De voorzorgsfactor van de Belgische norm (20,6
volt per meter) is daardoor vier maal groter dan
die van de norm van de Wereldgezondheidsorgani-
satie (41,25 volt per meter). Er is dus zeer sterk
met het voorzichtigheidsbeginsel rekening gehou-
den.

De federale reglementering en het conformiteitsat-
test van het BIPT bieden het Vlaamse Gewest en
de lokale besturen de zekerheid van een zeer grote
mate van voorzorg. Die overheden moeten zich
dan ook op de meldingsplicht concentreren. De ge-
meenten moeten iedereen informeren op basis van
het technisch dossier. Het gewest raadt hen ook
aan hoorzittingen te organiseren. De minister moet
wel telkens vaststellen dat er zeer veel verontruste
burgers zijn, maar dat die niet allen de hoorzittin-
gen bijwonen. Het effect van de hoorzittingen is
meestal dat mensen leren leven met het feit dat, als
zij een GSM-toestel willen gebruiken, er ook
GSM-masten nodig zijn.

Volgens bepaalde studies zou het vooral ongezond
zijn om veelvuldig te bellen met een GSM-toestel.
Op dat vlak is dus zeker voorzichtigheid geboden.

De minister stelt voor om na de bespreking door
de Vlaamse regering een kopie van het protocol, de
omzendbrief en de Vlarem-wijziging te bezorgen
aan de commissieleden.

De heer Jos Bex vraagt in hoeverre het BIPT geen
rechter en partij is. Als het instituut gunstige vast-
stellingen doet, wordt vaak de opmerking gemaakt
dat het BIPT door de operatoren wordt gestuurd.

5 Stuk 1319 (2002-2003) – Nr. 1



Het lid wenst daarover meer duidelijkheid. Me-
vrouw Riet Van Cleuvenbergen merkt op dat dit
probleem bij de bespreking van de resolutie werd
aangekaart en dat het zou worden opgevolgd.

Minister Vera Dua stelt dat de samenstelling en
werking van het BIPT onder de bevoegdheid van
de federale minister van Telecommunicatie valt.
Op het eerste zicht stelt ze geen belangenvermen-
ging vast.

De heer Johan Malcorps is tevreden dat een deon-
tologie in het protocol wordt verwerkt. Tussen de
lokale besturen en de operatoren moet overleg
mogelijk zijn over de inplanting, zodat eventueel
betere oplossingen kunnen worden gevonden. Op
die manier kunnen problemen achteraf worden
vermeden. De federale norm is een goede beslis-
sing, maar dat neemt niet weg dat daarmee alle dis-
cussies gesloten zijn. De Wereldgezondheidsorgani-
satie is bezig met een wereldwijd onderzoek naar
de effecten, en het is dan ook niet uitgesloten dat
de WGO-normen geleidelijk strenger worden.

De heer Jef Van Looy vraagt of de stralingsnorm
kan overschreden worden als twee of drie operato-
ren van dezelfde mast gebruik maken. Namens de
minister wordt geantwoord dat het BIPT bij elke
extra installatie op een mast, opnieuw een confor-
miteitsbeoordeling moet doen. Als de norm over-
schreden wordt, volgt een negatief attest. Het is
echter mogelijk dat er drie tot vier operatoren van
een mast gebruik maken zonder dat de norm over-
schreden wordt.

De heer Van Looy vraagt of dat geldt voor de hui-
dige masten met meerdere operatoren of voor de
nieuwe masten. De minister stelt dat de huidige
GSM-masten van die aard zijn dat de norm niet
overschreden wordt. Alleen in het Brussels Hoofd-
stedelijk Gewest wordt de norm vaak bijna over-
schreden.

Voorzitter Jacques Timmermans besluit uit de ge-
dachtewisseling dat de oplossingen die de minister
voorstelt in overeenstemming zijn met de geest van
de resolutie. Hij vraagt de minister de commissie
op de hoogte te houden van de verdere beslissin-
gen van de Vlaamse regering over de inplanting
van de GSM-masten. Op die manier kan het
Vlaams Parlement de uitvoering van de resolutie
verder opvolgen.

De verslaggever, De voorzitter,

Johan MALCORPS Jacques TIMMERMANS
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